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 واكنش ربيعي به نوشته هاي كرونايي مردم در فضاي مجازي
علي ربيعي سخنگوي دولت، با انتشار پستي در صفحه توئيتر 
خود اعلام كرد در حال خواندن گزارش هاي منتش��ر ش��ده 
درباره كرونا بوده و از افرادي كه اطلاعات صحيح درباره اين 
ويروس در فضاي مجازي منتشر مي كنند تشكر مي كند، متن 

پست وي به اين شرح است: 
گزارش ها درباره كرونا را مي خوانم، جدي تهيه مي شوند. نويد آنكه با سختكوشي، 
شفافيت، وحدت فرماندهي، س��ختگيري از س��وي دولت و اعتماد، مراعات و 
مس��ئوليت پذيري از س��وي جامعه در كنار هم تلخي ها را به حداقل رسانده و 
موفقيت خواهيم آفريد.  دارم نوش��ته هاي فضاي مجازي درباره كرونا را رصد 
مي كنم. خوشحالم كه كثيري از صميم قلب در پي انتشار اطلاعات درست، گفتار 
اميدبخش و تقويت روح جامعه اند. نوشته هاي خيرخواهانه بسيارند. انتقادات 
نويسندگان را منتقل مي كنم تا بهتر تصميم بگيريم.  اين نوشته ها اميد و قوت 
قلب براي مردم هستند؛ قلم اميدواران پايدار. مي دانم كاستي هايي داشته ايم 
اما بيشتر از آن مي دانم كه اگر به يكديگر كمك نكنيم، كم مي آوريم. با تمام قوا 
سعي مي كنيم صادق، قوي و شفاف باشيم، لطفاً يكديگر را تنها نگذاريم. بدون 

مردم موفق نيستيم. 
----------------------------------------------------------

 آمار بي بي سي از مبتلايان و تلفات كرونا در ايران صحت دارد؟
سردبير مشرق در صفحه شخصي خود در توئيتر به آمارهاي بي بي سي و من وتو 
از مبتلايان و تلفات كرونا در ايران واكنش نشان داد و نوشت: همانقدر كه زنده 
ش��دن و توصيه دادن آيت الله بهجت براي كرونا توسط من وتو قابل اعتناست، 
آمارهاي بي بي س��ي هم در مورد مبتلايان و تلفات كرون��ا در ايران قابل قبول 

است. 
----------------------------------------------------------

 مأموريت رسانه هاي ضدانقلاب در نااميدسازي مردم
احس��ان تقدس��ي در صفحه ش��خصي خود در توئيتر از مأموريت رسانه هاي 

بي بي سي، ايران اينترنشنال و من و تو در نااميدسازي مردم نوشت:
مأموريت من و تو فقط نااميد سازي مردم با انتشار اخبار منفي و گاه دروغ است. 
----------------------------------------------------------

 دولت و FATF، مرحبا به اين درايت!
»محمد ايماني« تحليلگر مسائل سياسي و فعال رسانه اي در 
كانال تلگرامي خود نوشت: سياس��ت موفق را با كنِش گري و 
فعال بودن مي شناسند. در عين حال، واكنش درست و متقابل 
هم بخشي از سياست ورزي است اما بدترين نوع سياست ورزي، 
انفعال و واكنش نامتوازن است.  اواخر هفته گذشته و لا به لاي جنجال كرونايي، 

دو اتفاق نامتعادل در حوزه سياست خارجي توسط دولت رقم خورد. 
اولي درباره FATF بود. دولت به بهانه قرار گرفتن در ليست سياه اين كارگروه، 
توپ را در زمين منتقدان انداخت و از آنها خواست پاسخگوي تبعات ماجرا باشند. 
ماجراي دوم به تشكيل نشست كميسيون مشترك برجام در وين برمي گشت. 
آقاي عراقچي پس از نشس��ت كميس��يون گفت: »برجام هنوز زنده اس��ت« و 
»اينس��تكس تقريباً آماده شده است.« اما بيانيه كميس��يون نسبت به كاهش 
تعهدات ايران ابراز نگراني كرده بود، بي آنكه نس��بت به نق��ض كامل تعهدات 
توسط امريكا و اروپا اعتراض جدي انجام دهد.  نزديك 20ماه است نشست هاي 
بي خاصيت كميس��يون هر چند وقت يك بار برگزار مي شود، بي آنكه به حق بر 
زمين مانده ايران )لغو تحريم ه��اي مالي و بانكي و نفتي( كمترين ترتيب اثري 
بدهد. دو س��ال اس��ت ما برجام را يكطرفه اجرا مي كنيم.  اروپا در اين دو سال، 
عمليات تأخيري و وقت كش��ي را هم آهنگ با امريكا به اجرا گذاش��ت و امكان 
اعتراض بهنگام و مؤثر را از ما گرفت. همزمان امريكا و عربستان كوشيدند بازار 
نفت ما را بربايند. فروش نفت ما در اين دوره به چند صد هزار بشكه )يك پنجم 

ميزان فروش در قبل از برجام( رسيد. 
دولت و وزارت خارج��ه چه كردند؟ براي چند ماه، وعده پوچ كانال موس��وم 
به SPV را خريدند و با آن، افكار عمومي را مش��غول كردند و سپس خريدار 
وعده بي مايه تر ديگري به نام INSTEX شدند، مبادله غذا و دارو در ازاي نفت 
فروخته شده ايران به غير اروپايي ها! پس از آن هم سرگرم نمايش مذاكره با 

فرانسه و ژاپن شدند!
در عمل چه اتفاقي افتاد؟ عراق در شرايط تحريم، از تحريم هاي غذا و دارو معاف 
بود اما از صدقه سر ش��قّ القمر برجام و اينستكس كذايي، اروپايي ها حتي غذا و 
دارو هم نمي فروشند و سفير س��وئيس چند كارتن دارو را با وقاحت به نمايش 

مي گذارد!
بله برجام به عنوان سند گروگان گرفته ش��دن دولت روحاني، همچنان زنده و 
مايه عبرت ديگران است، دريغ از سر سوزني خاصيت براي كشور ما. اما درست 
در همين فضا، دولت به جاي اعتراض عملي و بازدارنده به طرف اروپايي برجام، 

سر تفنگ تبليغات را به سوي داخل كج مي كند!
به شكل عجيبي اصرار دارند سياه بازي هاي دو س��اله غرب و هيجان هاي سفر 
پاريس و نيويورك و توكيو را از اذهان پاك كنند و همه تقصيرها را گردن شوراي 
نگهبان و مجمع تش��خيص مصلحت بيندازند كه به خاطر تجربه پرخس��ارت 

برجام، دست رد به سينه گردانندگان FATF )بانيان كلاهبردار برجام( زدند. 
دولت به جاي اينكه سياست كنش گري پيشدستانه يا دست كم واكنش متقابل 
پيشه كند، در برابر گستاخي غرب، منفعل و ساكت مطلق است، اما ضمناً ترجيح 
مي دهد در مقابل صاحبنظران منتقد، به زعم خود دست پيش بگيرد و طلبكاري 

پيشه كند. دريغ از كمترين اعتراض به طرف كلاهبردار و بدهكار!
بعد از شش سال فرصت سوزي و بر جاي گذاش��تن ركورد هاي بي سابقه ركود 
و تورم و ش��كاف طبقاتي و نقدينگي، مي گويند »مي خواس��تيم كار كنيم اما 

نگذاشتند.« مرحبا به اين شرافت و شجاعت و درايت و نبوغ!

چهرهها

خبر

م�ردم انتظار دارن�د آنچ�ه قب�ل از انتخابات وع�ده داده 
ش�ده ب�ه آن عم�ل ش�ود و نماين�دگان منتخ�ب قبل از 
نشس�تن بر كرس�ي مجلس مطالعات و بررس�ي هاي خود 
را ب�راي تحق�ق ش�عار هاي انتخاباتي خ�ود آغ�از كنند. 
سيدباقر پيش��نمازي در گفت وگو با ميزان، با اش��اره به ابعاد و 
اهداف برگزاري نمازجمعه و حضور چش��مگير نمازگزاران در 
پاي صندوق هاي رأي كه در جمعه گذشته و بعد از پايان مراسم 
نماز اتفاق افتاد و انتظارات م��ردم از نمايندگان مجلس، بيان 
داش��ت: نمازجمعه كانون اجتماع معنوي و احس��اس آرامش 
براي نمازگزاران است، لذا مردم به همين منظور هر جمعه در 
اين مراسم عبادي- سياسي شركت مي كنند.  وي افزود: نماز 
جمعه تهران در حاشيه مراسم خود معمولاً شاهد بازخورد هايي 
از انتظارات نمازگزاران است كه گاهي از طريق شعار هاي متني 
و كلامي )خصوصاً بعد از پايان مراسم( و گاهي از طريق سامانه 
پيامكي ستاد نماز جمعه ابراز مي شود و در هر فصلي و در پي هر 
رويداد مهمي در كشور اين اظهار نظر ها و دغدغه ها اوج مي گيرد.  
وي درباره انتخابات اخير مجلس شوراي اسلامي بيان داشت: 
آنچه نمازگزاران انتظار دارند اين است كه وعده هاي مطرح شده 
از سوي نمايندگان منتخب عملي ش��ود و از هم اكنون و قبل 
از نشستن بر كرسي مجلس، بررس��ي هاي لازم را براي تحقق 
ش��عار هاي انتخاباتي خود آغاز كنند.  رئيس ستاد نماز جمعه 

تهران گفت: مسائل معيش��تي و اقتصادي دغدغه اصلي امروز 
مردم است و آنچه در اولويت كار دولت و مجلس است و بايد به 
انجام برسد، مسئله نامعلوم يا مبهمي نيست، فقط وجود اراده 

براي انجام و عملي شدن اين مطالبات لازم و ضروري است. 
پيشنمازي افزود: مجلس وظيفه قانونگذاري و نظارت دارد و هر 
دو بايد در خدمت مردم و پيشرفت كشور باشد، لذا بايد به وظيفه 
خود عمل كرده و براي حل مشكلات معيشتي مردم و حمايت 
از توليد داخلي و ايجاد اش��تغال و جلوگيري از عوامل مخل در 
توليد از جمله واردات كالا هاي غيرض��روري و خصوصاً كالاي 
قاچاق قاطعانه اقدام كند. از سويي قانونگذار بايد هزينه را براي 
قاچاقچيان و حاميان آنها و مزاحمان پيش��رفت اقتصادي، بالا 
ببرد تا خيانتكاران به اقتصاد كشور نتوانند در زندگي و معيشت 

مردم اختلال ايجاد كنند. 
رئيس س��تاد نماز جمعه تهران با بيان اينك��ه نماينده مجلس 
بايد دغدغه مردم را مسئله خود بداند، افزود: برخي نمايندگان 
در دوره هاي مختل��ف به دلي��ل اينكه با ه��دف تأمين منافع 
شخصي خود وارد مجلس شده بودند به وعده هايي كه به مردم 
حوزه انتخابيه خ��ود داده بودند، عمل نكردند و مش��غول رتق 
و فتق مس��ائل اقتصادي شخصي خود ش��دند، در دوره جديد 
صلاحيتشان ازسوي ش��وراي نگهبان تأييد نشد يا مورد اقبال 

مردم قرار نگرفتند. 

دولت و قوه قضائيه وظيفه دارند كه اگر كساني در اين شرايط 
خاص سوءاس�تفاده مي كنند يا احياناً احتكار كرده و كالاي 
مورد نياز را به قيمت گران تر مي فروشند با آنها برخورد كنند. 
علي مطهري نماينده م��ردم تهران در مجل��س در گفت وگو با 
فارس، درباره گرانفروشي و احتكار برخي كالاهاي مورد نياز اين 
روزها در بازار با توجه به شيوع ويروس كرونا اظهار داشت: ما بايد 

در اين زمينه به پيشوايان ديني خود نگاه كنيم. 
وي افزود: ما بايد ببينيم كه در سيره پيامبر)ص( و امامان)ع( ما 
در اين گونه مواقع چگونه رفتار مي كردند. داستان معروفي است 
كه در زمان ام��ام صادق)ع( در مدينه قحطي ش��د و گندم پيدا 
نمي شد، امام صادق)ع( از خدمتكار خود سؤال كردند كه ما چقدر 
گندم داريم كه او جواب داد مثلًا تا پايان سال. امام فرمودند: اين 
را فوراً ببريد و در بازار بفروشيد و در اختيار مردم قرار دهيد، ما هم 

مانند بقيه مردم هرگاه لازم بود، تهيه مي كنيم. 
نماينده مردم تهران در مجلس ادامه داد: مسئله اخوت و برادري 
اسلامي بسيار مهم است كه ما در اينگونه موارد چگونه بايد رفتار 
كنيم. ما بايد ايثار كرده و ديگران را بر خ��ود مقدم داريم تا اين 
مشكل حل شود ولي اگر هر كس��ي بخواهد مواد مورد نياز را به 

سمت خود بكشد، واقعاً مشكل ايجاد مي شود. 
مطهري همچنين يادآور ش��د: در اينجا هم حكومت وظيفه 
دارد، هم دولت و هم قوه قضائيه نيز وظيفه دارند كه اگر كساني 

در اين شرايط خاص سوءاس��تفاده مي كنند يا احياناً احتكار 
كرده و كالاي مورد نياز را به قيمت گران تر مي فروشند با اينها 

برخورد كنند. 
نماينده م��ردم تهران در مجلس در ادامه س��خنانش همچنين 
از ايثار و از خودگذش��تگي پزش��كان و پرس��تاران در كنترل و 
پيش��گيري ويروس كرونا تقدير كرد و گفت: قطعاً همه ما بايد 
از پزشكان و پرستاران كش��ور، وزارت بهداشت، وزير بهداشت 
و معاونان ايشان تشكر كنيم، اگر چه به هر حال بايد بهتر عمل 
مي كردند و ارتباط ب��ا چين را زودتر قطع كرده و ش��هر قم را از 
همان ابتدا قرنطينه مي كردند، حال اين يك مس��ئله تخصصي 
است كه شايد نظرش��ان چيز ديگري بوده است اما اكنون واقعاً 
زحمت می كشند و ش��بانه روزي در حال تلاش هستند و حتي 
برخي از آنها يك هفته اس��ت به منزلشان نرفته اند كه واقعاً بايد 

از آنها تقدير شود. 
عضو فراكسيون اميد مجلس خاطرنشان كرد: به نظر من دولت 
بايد به همه كساني كه در اين راه ايثار و از خودگذشتگي مي كنند 
پاداش مادي دهد و پاداش معنوي شان هم نزد خداوند محفوظ 
است. ما ديديم كه رهبر معظم انقلاب نيز از اينها تقدير كردند و 
فرمودند، مهم تر از خدمتي كه امروز به مردم مي كنند و تشكري 
كه مردم دارند، پاداش و ثوابي اس��ت كه براي اين افراد محفوظ 

خواهد بود. 

 نمايندگان منتخب 
مطالعات براي تحقق شعار هاي انتخاباتي را آغاز كنند

 دولت و قوه قضائيه 
در اين شرايط خاص با محتكران برخورد كنند

خاط�ر  ب�ه  مجل�س  انتخاب�ات  در  پايي�ن  مش�اركت 
بي توجه�ي دول�ت ب�ه مس�ائل معيش�تي م�ردم، بح�ث 
بي�كاري، ت�ورم و امث�ال آن ب�ود و آقاي�ان اصلاح طل�ب 
در دول�ت عملك�رد خوب�ي در اي�ن ب�اره نداش�تند. 
حجت الاسلام مجيد ناصري نژاد، نماينده مردم شادگان در مجلس 
شوراي اس��لامي در گفت وگو با فارس، با اشاره به حضور مردم در 
انتخابات دوم اسفند گفت: مشاركت پايين مردم در انتخابات مجلس 
يازدهم نسبت به دوره هاي قبل به خاطر نارضايتي آنها از عملكرد 
دولت در پرداختن به مسائل معيش��تي بود. متأسفانه دولتمردان 
ما توجهي به مسائل معيشتي مردم از جمله بحث بيكاري، تورم و 
گراني نداشتند و اصلاح طلباني كه در دولت هستند و مراكزي كه 
تصميمات آنها مؤثر بود نتوانستند عملكرد مفيدي داشته باشند.  
عضو فراكسيون روحانيت مجلس اظهار داشت: اين ترفند هميشگي 
اصلاح طلبان است كه وقتي انتخابات را مي بازند، انتخابات و شوراي 
نگهبان را زير س��ؤال ببرند. آنها در دوره هاي قبل هم اين رفتار را 
داشته اند. ما شاهد اين موضوع بوده ايم كه اصلاح طلبان اين گونه القا 
مي كردند كه انتخابات آزاد نيست و عملكرد شوراي نگهبان را مورد 
انتقاد قرار مي دادند و وقتي هم كه در انتخابات پيروز نمي شدند، 
همين رفتارها را داش��تند.  ناصري نژاد خاطرنش��ان كرد: همين 

مشاركت پايين مردم در انتخابات مجلس يازدهم اگر با انتخابات 
ديگر كش��ورهاي جهان مقايسه شود، مش��اركت بالايي به شمار 
مي رود و بسياري از انتخاب ها در سطح جهان با مشاركتي پايين تر 
از اين ميزان برگزار مي شود.  عضو فراكسيون روحانيت مجلس در 
پايان گفت: همين دو ماه قبل ما شاهد حضور چشمگير مردم در 
مراسم تشييع پيكر شهيد سليماني و همرزمانش بوديم و اين خود 
بيانگر آن است كه مردم پاي نظامشان ايستاده اند و اگر نارضايتي و 

گلايه مندي هم دارند از ما مسئولان است. 

بي توجهي دولت به معيشت مردم
 موجب كاهش مشاركت در انتخابات شد

حجت الاسلام مجيد ناصري نژاد:

پس از ردصلاحي�ت تعداد قاب�ل توجه�ي از اصلاح طلبان 
ب�ه دلاي�ل اقتص�ادي، اخلاق�ي و... آنه�ا ب�راي توجي�ه 
هواداران ش�ان بح�ث مش�اركت در انتخاب�ات را پي�ش 
كش�يدند، حال آنكه مش�اركت پايين م�ردم در انتخابات 
به خاطر بي توجهي دولت به مس�ائل معيش�تي م�ردم بود. 
حجت الاسلام احمد سالك كاش��اني نماينده مردم اصفهان در 
مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با فارس، با اشاره به برخي 
فضاسازي ها از سوي اصلاح طلبان در مورد انتخابات گفت: اين 
رفتار اصلاح طلبان كه سعي دارند عدم توفيقشان در انتخابات را 
به مشاركت پايين مردم در انتخابات ربط دهند، يك نوع فرار به 
جلو اس��ت.  وي افزود: نمايندگان اصلاح طلب مجلس در طول 
چهار س��ال مجلس دهم به توجيه و حماي��ت از عملكرد دولت 
مي پرداختند و در پايان كار وقتي ديدند دولت هم توفيقي ندارد، 
از دولت آقاي روحاني هم عبور كردند و نطق هاي تندي را عليه 
آن داش��تند.  عضو فراكس��يون روحانيت مجلس اظهار داشت: 
اصلاح طلبان وقتي ديدند صلاحيت تعداد قابل توجهي از آنان 
به دليل مسائل اقتصادي، اخلاقي و... از سوي شوراي نگهبان رد 
شد، بحث مشاركت را مطرح كردند تا براي طرفدارانشان توجيهي 
آورده باشند.  سالك خاطرنش��ان كرد: مشاركت پايين مردم در 

انتخابات به خاطر توجه نكردن دولت به مسائل معيشتي مردم 
بود و دولت هم به جاي اينكه بستر فقر و استضعاف را در جامعه 
برطرف كند، به برجام پرداخت؛ برجامي كه نتيجه خاصي براي 
ما به دنبال نداشت.  وي در پايان گفت: دولت اقدام خاصي را براي 
حل مشكل بيكاري و تورم و حل مشكل حاشيه نشيني صورت 
نداد و امروز بين 11 تا 18ميليون حاشيه نشين در سراسر كشور 
داريم و علاوه بر اين مشكلات بازنشستگان و... نيز وجود دارد كه 

دولت كار خاصي براي آنها نكرده است. 

حجت الاسلام احمد سالك عنوان كرد

فرار به جلوي اصلاح طلبان 
در تفسير  علت شكست شان در انتخابات

پانزدهمين جلسه كميسيون مشترك برجام ميان 
ايران و 1+4  به پايان رسيد كه دستاورد آن براي 
طرف ايراني همانند 14جلسه گذشته تقريباً هيچ 
بود و كماكان نمايندگان كش��ورمان پس از پايان 
جلس��ه اظهار اميدواري كردند ك��ه در آينده اي 
نزديك! طرف هاي اروپايي را نس��بت به پذيرش و 

اجرايي شدن تعهدات خود متقاعد كنند. 
اينكه عباس عراقچي يا ساير نمايندگان ايران بعد از 
پايان هر نوع مذاكره و جلسه اي با هر يك از مقامات 
غربي اعم از امريكا و اروپا، نس��بت به آينده برجام 
اظهار اميدواري و آينده توافق هسته اي را روشن و 
اميدافزا ارزيابي كنند، تبديل به يك عادت كليشه اي 
شده و به يك شوي مشترك ميان نمايندگان ايران و 
كشورهاي 1+4 تبديل شده است، كمااينكه بعد از 
پانزدهمين جلسه مشترك، عباس عراقچي همان 
عبارات و جملاتي را بر زب��ان آورد كه طي ماه هاي 
گذش��ته و بعد از برگزاري 14نشست كميسيون 
مش��ترك رس��انه اي كرد.  موضع گيري تكراري و 
اميددادن هاي خال��ي از واقعيت توس��ط مقامات 
كشورمان در حالي اس��ت كه امروز بعد از گذشت 
4/5سال از روز اجراي برجام و 20ماه بعد از خروج 
ايالات متحده امريكا از توافق هسته اي، اروپايي ها به 
قول محمدجواد ظريف حتي يك درصد از تعهدات 
خود را اجرايي نكرده اند و طرف ايراني همچنان مصر 
است بعد از گذشت اين مدت زمان، نظر آنها نسبت 

به جمهوري اسلامي ايران را تغيير دهد!
  تكرار ملال آور وعده هاي 6سال پيش 

عباس عراقچي در حالي بعد از پانزدهمين جلسه 
بي��ان مي كند: »موض��وع اصلي در جلس��ه امروز 
بحث تاثيرات خروج امريكا و بازگشت تحريم  هاي 
امري��كا عليه ايران ب��ود و اينكه چگون��ه مي توان 
منافع اقتصادي ايران از برجام را تأمين كرد« كه 
اين عبارات را پيش از اين چندين بار قبل و بعد از 
جلسات كميسيون مش��ترك برجام كه به فاصله 
ارديبهشت س��ال97 )زمان خروج رسمي امريكا 
از برجام( تاكنون ش��نيده ايم و جالب اين اس��ت 
تاكنون طرف های ايراني و اروپايي نتوانس��ته اند 
راه هاي تأمي��ن منافع اقتص��ادي را تأمين كنند! 
اين در ش��رايطي اس��ت كه اروپايي ها در صورت 
اجراي تعهدات يازده گانه خود مي توانند به راحتي 
بخش هاي مهمي از منافع اقتصادي و تجاري ايران 

را تأمين كنند. 
  اينستكس؛ دلخوشي دست نيافتني

معاون سياسي وزير امور خارجه كشورمان همچنين 
در ادامه بي��ان مي كند: »در اين جلس��ه ايده هاي 

جدي تر و متمركزتري از سوي كشورهاي اروپايي 
براي تقويت سازوكار اينستكس ارائه شد. اينستكس 
تقريباً به مراحل عملياتي رس��يده اس��ت و اينكه 
چگون��ه مي ت��وان آن را تقويت كرد، م��ورد بحث 
قرار گرفت«، اين در ش��رايطي اس��ت ك��ه بعد از 
گذشت 20ماه از زمان خروج دولت امريكا از برجام، 
اروپايي ها كمترين و س��اده ترين قدمي در جهت 
راه اندازي كانال مالي خود تحت عنوان اينستكس 
انجام نداده اند و كماكان طرف ايراني را نس��بت به 

راه اندازي قريب الوقوع آن دلخوش مي كنند!
  حرف هايي براي خالي نبودن عريضه

عراقچي همچنين در ادامه بيان مي كند: »انتظارات 
ما از برجام محدود به اين موارد نيست و انتظارات 
ما طبق برجام گسترده  است. اكنون برجام از نوعي 
تعادل برخوردار شده كه متأسفانه تعادلي در سطح 
پايين است. با بازگشت تحريم ها، انتظارات اقتصادي 
ايران برآورده نش��د و در مقابل ايران تعهداتش را 
كاهش داد. تلاش كشورهاي باقي مانده در برجام 
براي حفظ برج��ام ادامه دارد« ك��ه افكار عمومي 

داخل بارها شعارهاي اينچنيني را از زبان مقامات 
دولتي شنيده اند؛ شعارهايي كه هيچ گاه به واقعيت 
نيز نزديك نشده اند و امروز بعد از گذشت شش سال 
از دولت، تنها براي حفظ وجه دولت و تأكيد بر اين 
نكته كه »دولتمردان ش��عارهاي خود را فراموش 

نكرده اند« تكرار مي شوند. 
 بيانيه يك طرفه

جالب اينكه در بيانيه پاياني پانزدهمين نشس��ت 
كميسيون مش��ترك، نكات جالبي گنجانده شده 
است از جمله اينكه در هيچ كدام از بخش هاي آن 
به  اعتراض ايران نس��بت به ع��دم اجراي تعهدات 
يازده گانه طرف اروپايي اش��اره نش��ده اس��ت. در 
شرايطي كه مقامات ارشد دستگاه ديپلماسي همراه 
با رئيس جمهور كشورمان پس از نشست هاي اخير 
كميسيون مش��ترك مدعي بوده اند كه »اعتراض 
به عدم اجراي تعهدات برجام توس��ط كشورهاي 
اروپايي« محور گفت وگوهاي كميسيون بوده است، 
با اين حال در بيانيه پاياني نشست كميسيون برجام 
حتي اشاره اي گذرا يا به تلويح نسبت به اين مسئله 

نشده است كه اين مسئله بار ديگر ناتوان بودن تيم 
مذاكره كننده را نشان مي دهد. 

در همين رابطه عب��اس عراقچي در بخش ديگري 
از گفت وگوي چهارشنبه شب خود بيان مي كند: 
»جمهوري اسلامي ايران در هر جلسه و از جمله اين 
جلسه تأكيد كرده كه بدون برآورده شدن انتظارات 
خود در حوزه هاي اقتصادي بازگشت كامل ايران به 

برجام مقدور نيست.«
  ابراز نگراني اروپا نسبت به گام هاي كاهش 

تعهدات ايران!
در بخش ديگري از بيانيه پاياني كميسيون مشترك 
پانزدهم طرف هاي اروپايي نسبت به گام هاي كاهش 
تعهدات ايران ابراز نگراني مي كنند! آن هم در جايي 
كه ايران از روز امضاي برجام تاكنون با اس��تناد به 
گزارش هاي دوره اي سازمان بين المللي انرژي اتمي 
تمام تعهدات خود را به صورت يكجانبه و بدون توجه 
به عدم اجرايي شدن تعهدات امريكا- اروپا اجرايي و 
تنها طي چند ماه اخير برخي از تعهدات كم اهميت 
و جزئي خ��ود را متوقف كرده اس��ت.  در حالي در 

بيانيه پاياني نشست كميسيون مشترك پانزدهم در 
حضور عباس عراقچي و ساير نمايندگان كشورمان، 
كشورهايي كه تاكنون از اجراي تعهدات خود سرباز 
زده اند نسبت به اقدام متقابل ايران احساس نگراني 
كرده اند كه طي هفته هاي اخير اروپايي ها نخستين 
گام هاي جدي را براي راه اندازي مكانيسم ماشه به 
عنوان آخرين مرحله از هزينه هاي حقوقي- سياسي 

ايران از برجام نيز برداشته اند. 
  خريد زمان توسط اروپايي ها و كشتن زمان 

توسط طرف ايراني
بايد پذيرفت كه كش��ورهاي اروپايي بعد از خروج 
امريكا از توافق هسته اي موفق شده اند طي 20ماه، 
طرف ايراني را ملزم به حركت در ريل دلخواه خود 
 كه همان خريد زم��ان براي افزاي��ش هزينه هاي 
حقوقي- سياسي ايران و اجراي تعهدات يكجانبه 
از سوي كش��ورمان اس��ت، كرده اند و مهم تر از آن 
ش��رايطي را ترس��يم كنند كه طرف ايراني نتواند 
اجراي تعه��دات خود را تعليق و استانداردس��ازي 
رفتار خود در حوزه هسته اي را تغيير دهد، به طوري 
كه اروپايي ها علاوه بر عدم اجرايي كردن تعهدات 
يازده گانه خ��ود و فراخواندن اش��خاص حقوقي و 
حقيقي كه در ايران سرمايه گذاري محدود را انجام 
داده بودند، حلقه محدوديت هاي بين المللي عليه 
ايران را تنگ تر كرده و بارها كش��ورمان را متهم به 
نقض صلح و ثبات بين الملل��ي كرده اند و همراه با 
امريكايي ها چندين بار پرونده كشورمان را به شوراي 

امنيت سازمان ملل ارجاع داده اند. 
در چنين ش��رايطي، طرف ايران��ي كماكان، نفس 
برگزاري جلسات كميسيون مشترك را يك رويداد 

مهم ديپلماتيك در عرصه جهاني ارزيابي مي كند!

پانزدهمين جلسه كميسيون مشترك برجام با دستاوردي تقريباً هيچ به پايان رسيد

كميسيون يا  شوي سرگرمي برجام!
محمداسماعيلي

تحليل

بايد پذيرفت كه كشورهاي 
اروپايي بعد از خروج امريكا 
از تواف�ق هس�ته اي موفق 
ش�ده اند طي 20م�اه، طرف 
ايراني را مل�زم به حركت در 
ريل دلخواه خ�ود كه همان 
خريد زم�ان ب�راي افزايش 
حقوق�ي-  هزينه ه�اي 
سياس�ي اي�ران و اج�راي 
تعه�دات يكجانبه از س�وي 
كش�ورمان اس�ت، كرده اند

ظرفيت ديپلماسي پارلماني
 فراتر از جلسات رسمي است

ديپلماس�ي پارلمان�ي نباي�د مح�دود ب�ه برگ�زاري نشس�ت اتحادي�ه 
بين المجال�س ي�ا ايج�اد هيئت هاي دوس�تي مش�ترك بي�ن پارلمان ها 
ش�ود. ديپلماس�ي پارلمان�ي ظرفي�ت بيش�تري دارد و از آن مي توان به 
عن�وان ريل گذاري ب�راي بازيگ�ران عرصه سياس�ت خارج�ي در حوزه 
رواب�ط بين المل�ل و چگونگ�ي بهره گي�ري از فرصت ه�ا اس�تفاده كرد. 
اصغر زارعي در گفت وگو با ايس��نا، ب��ا بيان اينكه يكي از ابعاد ديپلماس��ي 
در هر كش��وري كه مي تواند در عرصه رواب��ط خارجي مؤث��ر و تاثيرگذار 
باشد، ديپلماس��ي پارلماني به عنوان يكي از اعضاي سه گانه حاكميتي در 
كشورهاست، گفت: متأسفانه به ديپلماس��ي پارلماني در كشور به صورت 
محدود توجه ش��ده اس��ت و غالباً از آن به عنوان ش��ركت در نشست هايي 
چون اتحاديه بين المجالس يا برگزاري نشس��ت هاي هيئت هاي دوس��تي 
پارلماني ياد مي ش��ود، در حالي كه اين فعاليت هاي روتين و رس��مي فقط 
بخشي از ديپلماس��ي پارلماني اس��ت و اين نوع ديپلماسي از ظرفيت هاي 
گسترده تري در كنار ديپلماسي رسمي و عمومي برخوردار است.  وي با بيان 
اينكه ديپلماسي پارلماني مي تواند ريل گذاري در عرصه سياست خارجي 
كش��ور را مديريت و رهبري كند، گفت: به نظرم يكي از اولويت ها در حوزه 
ديپلماسي پارلماني كشور چگونگي برخورد و مقابله با تحريم ها و فشارهايي 
است كه از سوي نظام سلطه عليه كشور تحميل مي شود، در واقع در حوزه 
ديپلماسي پارلماني مي توانيم با ريل گذاري مناسب و استفاده بهينه از اين 
نوع ديپلماسي تهديدهاي موجود را به فرصت تبديل كنيم.  زارعي با تأكيد بر 
اينكه در دنياي كنوني سياست در خدمت اقتصاد است و نه اقتصاد در خدمت 
سياست، ادامه داد: ديپلماسي پارلماني با در نظر گرفتن اين موضوع مي تواند 
با سياستگذاري دقيق در كنار دو قوه مجريه و قضائيه نقشي راهبردي براي 
كاهش فشارهاي حداكثري نظام س��لطه بر اقتصاد ايران داشته باشد و در 

عرصه مديريت اين تحريم ها اثرگذار باشد. 
اين كارشناس مسائل بين الملل ابراز اميدواري كرد كه در مجلس يازدهم 
ش��اهد فعاليت ديپلماس��ي پارلماني فراتر از چارچوبي باشيم كه طي اين 

سال ها در قالب انجام جلسات روتين و رسمي انجام شده است.


